
Coordinació Districtes

ACTA DE LA SESSIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL DEL DISTRICTE 5

Núm.: 1/2022
Caràcter: ORDINÀRIA
Data: 16 de març de 2022
Horari: de 18 h a 20 h
Lloc: Centre Cívic Avel·lí Estrenjer

Hi assisteixen:

Xavier Fernández Rivero President

Carlota Menéndez Plans Representant Grup Municipal PSC

Ivonne Ortiz de Zarate Representant Grup Municipal Junts per Terrassa

Laura Poyatos Sánchez Representant Grup Municipal Tot per Terrassa

Juan Alfonso Fagundez Mezquita Representant AV Casc Antic Can Boada

Salvador Esquius i Argilés Representant AV Can Roca

Jose Miguel Sanz Martínez Representant suplent AV Torrent d'en Pere Parres

Jennifer Sánchez Hernández Representant AV El Molinot

Susanna Pérez Muñoz Representant Associació comerciants

Piedad Romera Viturtia Representant AS d’entitats de dones

Marta Cortadas Camats Representant AS d'entitats educatives

Montserrat Lao Gómez Representant AS d'entitats socioassistencials

Ramón Costa Palet Representant AS d'entitats socioassistencials

Jaume Casas Ortega Veí barri Can Boada Casc Antic

Membres excusats:

Xavier Tardà Masana Representant AV Can Gonteres

Assumpció Solé Sala Representant AV Sant Pere

Mikel Berga Roca Representant AS d’entitats de lleure

Membres absents:

Arturo Sánchez Carretero Representant Grup Municipal ERC-MES

Antonio Amate  Martínez Representant AV  Can Boada del Pi

Luís García Mullor Representant AV Pla del Bon Aire

Pere Alsina de Haro Representant AV Poble Nou - Zona Esportiva

Jaume Alcañiz Paredes Representant AV Grups Gibraltar-Pl Lluís Companys

Alfonso Morales Herrerias Representant AS d'entitats de gent gran

També hi assisteixen:

Eva Magaña González Directora del programa de Territori Districtes i Atenció Ciutadana

Marc Major Empresa ÍNDIC

Isabel Fernández Lázaro Secretària

Ordre del dia

1. Aprovació de l’acta del Consell Municipal del dia 13 de desembre de 2021
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Acta aprovada a la sessió 2/2022 del Consell. Signada  pel regidor, Sr. Xavier Fernández Rivero en data 23
de setembre de 2022 
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2. Construcció col·lectiva de les propostes del procés participatiu "Amb tu, 
millorem els barris. Per una ciutat saludable"
3. Informacions de Presidència
4. Precs i preguntes
5. Consultes de la ciutadania

Desenvolupament de la sessió

Obre la sessió el president del Consell, el senyor Xavier Fernández, dona les gràcies a tots els
consellers i conselleres  per  la seva assistència.

Explica que aquests dies, l'Ajuntament de Terrassa ha subscrit dues declaracions relacionades
amb  la  invasió  d'Ucraïna,  una  promoguda  des  de  del  Fons  Català  de  Cooperació  al
Desenvolupament i la Xarxa d'alcaldes i alcaldesses per la Pau de Catalunya, i l'altra que ha
estat consensuada entre tots els Grups Polítics Municipals a l'ajuntament de Terrassa.

Llegiré tot seguit aquesta Declaració que, malgrat que ja portem uns quants dies de guerra i
d'agressió  a  Ucraïna,  i  molt  especialment  a  la  població  civil,  segueix  estant  d'actualitat  i
constitueix  un  bon reflex del  que sentim i  compartim la  immensa majoria  de terrassencs  i
terrassenques.

"Els  Grups  Polítics  Municipals  a  l'Ajuntament  de  Terrassa  hem  seguit  amb  creixent
preocupació, les darreres setmanes, l'evolució de la situació a Ucraïna, en el context d'una crisi
internacional que previsiblement tindrà dimensions i efectes considerables en un futur proper i a
mig i llarg termini.

L'inici de la guerra per part de les forces armades de Rússia obre un nou escenari dintre del
conflicte que s'ha anat agreujant els darrers anys, especialment als territoris del Donbàs.
Per  tot  això,  ens  adrecem  a  la  ciutadania  per  tal  de  manifestar  públicament  el  nostre
posicionament:

PRIMER.- Expressar la solidaritat de la ciutat de Terrassa amb tota la població d'Ucraïna així
com també,  molt  especialment,  amb els  terrassencs  i  terrassenques d'origen  ucraïnès,  en
aquests moments d'incertesa i de dolor marcats per l'inici d'una guerra que no té cap mena de
justificació ni de sentit.

SEGON.- Refermar el compromís profund de Terrassa amb la pau, el diàleg, el respecte i els
drets humans com a valors fonamentals de la nostra societat i molt especialment d'Europa, ja
sigui en moments d'estabilitat o de crisi.

TERCER.- Reiterar, una vegada més, en relació a aquest i  qualsevol altre conflicte, que la
guerra i l'ús de la violència, en totes les seves formes, no genera altra cosa que dolor, injustícia
i pèrdues de tota mena.

QUART.-  Manifestar  la  nostra  esperança  en  l'efectivitat  de  les  mesures  pacífiques  i
proporcionals  de  resposta  internacional,  així  com  en  la  diplomàcia  i  en  el  paper  de  les
organitzacions  internacionals,  per  tal  de  reconduir  el  conflicte  cap  a  àmbits  de  diàleg  i
negociació.

CINQUÈ.-  Posar  a  disposició  l’Ajuntament  de  Terrassa  al  Govern  de  la  Generalitat  de
Catalunya per acollir refugiats de nacionalitat ucraïnesa.

Terrassa, 24 de febrer de 2022".

Moltes gràcies a totes i tots per compartir el nostre clam a favor de la pau i dels drets humans.

Informa  que  al  web  municipal  (www.terrassa.cat/conflicte-ucraina)  trobareu  informació
actualitzada sobre les campanyes del conflicte d'Ucraïna, podeu expressar els vostres dubtes
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sobre  el  tema  i  oferir  també  la  vostra  ajuda  o  col·laboració  mitjançant  un  formulari.

1. Aprovació de l’acta del Consell Municipal del dia 13 desembre 2021

El president del Consell el senyor Xavier Fernández pregunta si hi ha alguna esmena a fer a
l’acta de l’ anterior reunió del Consell Municipal de Districte. El Sr. Sanz fa esmena al punt 4 de
l’acta on demanava que se li enviessin per escrit les qüestions plantejades, s’accepta l’esmena
i s’afegeix a l’acta anterior.

2. Construcció col·lectiva de les propostes del procés participatiu « Amb tu millorem els
barris. Per una ciutat saludable»

El senyor Xavier Fernández explica que l'Ajuntament va posar en marxa aquest nou procés
participatiu per implicar a la ciutadania, a les entitats en la millora de la vida dels barris per tal
d'aconseguir una ciutat més saludable en entre totes, aportant noves propostes i idees. 

Ja hem passat les fases de presentació de propostes, d'anàlisis  i  l’objectiu de la sessió d’avui
és:

Treballar   la  construcció  col·lectiva  i  la  priorització  de  les  propostes  en  el  nostre  Consell
Municipal per tal de portar a l'equip de Govern les propostes prioritzades del districte 5.

Els  consells  municipals  de  districte,  després  d'aquesta  participació  col·lectiva,  elevaran  les
propostes  al  Govern  Municipal  per  a  la  seva  valoració  i  incorporació  en  els  pressupostos
municipals.

Informar-vos que a la sessió d’avui també s’ha convidat a les persones proposants. 

La senyora Isabel Fernández explica que en el marc d’aquest procés participatiu, en el passat
Consell  que es va celebrar  el  13 de desembre,  es va fer  la  presentació  de les propostes
presentades que passaven a la  fase  de  construcció  col·lectiva,  tant  de ciutat  com les  del
Districte.

Partíem de la  base  de la  definició  de Barri  Saludable  que va  preparar  el  Servei  de Salut
Comunitària de l’Ajuntament i que us llegeixo per recordar-la: 

«Un barri saludable és aquell que reuneix les condicions per a desenvolupar el màxim potencial
de salut i benestar de les persones i que es preocupa per promoure al màxim possible els seus
actius  en salut  i  la  reducció  de  les  desigualtats  en Salut.  Entenem per  Salut  un  estat  de
complert benestar físic, psíquic (mental) i social, i no només l’absència de malalties. En l'estat
de salut de les persones i les comunitats hi influeixen aspectes relacionats amb l'entorn físic, el
social i comunitari, l'accés a la cultura i l'educació, i econòmics, entre d'altres. Un actiu en salut
és tot aquell  recurs (persones, entorns, equipaments i  activitats comunitàries...) que aporten
salut i benestar a les persones.

Les  desigualtats  en  salut  es  produeixen  perquè  no totes  les  persones tenen  les  mateixes
probabilitats de desenvolupar el màxim potencial de salut i benestar degut a característiques
personals (principalment  per l'edat, el gènere, l'origen i la situació socioeconòmica).

També, voldríem recordar quines van ser les aportacions que es van treballar al Consell del
desembre sobre el concepte de barri saludable, les idees que van sortir al nostre Consell van
ser:

1.- Un lloc on viure bé i estar sans
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2.- Una ciutat megavigilada amb serveis sanitaris, educatius a l’alçada de la tercera ciutat de
Catalunya

3.-  Un  espai  de  convivència  on  es  respectin  els  valors  cívics  (ordre,  neteja,  tolerància,
seguretat...) i que promogui una convivència positiva. Menys contaminació acústica, lumínica,
CO2, ajuda entre els convivents.

4.-  Aquella on tothom es sent ben acollit  sigui  quina sigui  la seva condició i  disposa d’uns
equipaments acords amb les seves necessitats.

5.-  Una  ciutat  futurista  amb  majors  espais  verds,  soterrament  de  carreteres,  utilització
d’energies electromagnètiques i millora del clavegueram entre moltes altres propostes. Pensem
gran, pensem en futur.

6.- La que promou la qualitat de vida i els comportaments saludables al llarg de la vida.

7.- Un lloc fet per a les persones on la convivència sigui positiva, es a dir, es visqui bé i d’una
forma saludable i sana.

8.- Aquell que és bo per a la gent que hi viu, com a pilars, respecte i convivència.

9.- Amb trànsit pacificat amb espais oberts i verds, sense excessiu soroll amb convivència de
barri i zones peatonals.

10.- Que sigui net, accessible i amb bona convivència. Dinàmic.

11.- Un barri resilient amb capacitat per resoldre problemes.

12.-Un lloc  on tots  reciclem i  siguem conscients  del  que representa  el  nostre  esforç.  Que
l’Ajuntament informi a la ciutadania del resultat del seu esforç.

13.- Sortir al carrer i que estigui tot net, respirar aire pur sense contaminar i que els cotxes
vagin a menys velocitat de les que passen pels nostres carrers.

14.- Una ciutat neta pel terra i per l’aire amb espais naturals urbans.

15.- Aquella en la que ens sentim integrats i que formem part d’un grup.

16.- La que pugui gaudir d’un entorn basat en activitats que fomentin la interacció i cohesió
social,  integració  de  col·lectius  desfavorables  i  serveis  per  a  la  gent  gran.  A  més,  plans
mediambientals de neteja, soroll, civisme, espais verds i àrees de vianants, també mesures per
garantir la seguretat ciutadana. 

17.- Un barri més verd, jardins, un barri sense vehicles utilitzant només els carrers principals,
un barri sense contaminació derivant totes les empreses i fàbriques als polígons.

En la mateixa sessió es va començar a debatre, analitzar i contextualitzar les 7 propostes de
ciutat  i  les  15 propostes del  districte,  adaptant-les  als  barris  i  a  les  necessitats  del  nostre
districte.

Les nostres aportacions  i els de la resta de consells municipals de la ciutat es van enviar als
diferents  serveis  municipals:  Medi  Ambient,  Seguretat,  Urbanisme,  Drets  Socials...  i  durant
aquest  dos  mesos  les  han  estat  treballant  per  aportar  la  seva  visió,  puntualitzar  alguns
aspectes així com aclarir alguns punts.

Avui ens toca abordar la fase 3:

Construcció col·lectiva i priorització de les propostes als CMD’S on haurem de:

 Treballar, transformar i unificar les propostes del districte

 Prioritzar les propostes i traslladar-les a l’equip de Govern
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La següent fase, tal i  com ha dit  el president, serà elevar els nostres resultats a l'equip de
Govern per a la seva valoració,  incorporació en els pressupostos municipals i execució.

Per canalitzar aquest procés l'Ajuntament de Terrassa, des del Servei de Qualitat Democràtica,
ha contractat a l'empresa ÍNDIC, especialistes en processos i dinàmiques comunitàries i que
són qui estan vehiculant aquest procés participatiu.

El  senyor  Manel  de  l’empresa  ÍNDIC  pren  la  paraula  i  comença  la  fase  de  construcció
col·lectiva (Annex 1)

El senyor Xavier Fernández agraeix la feina feta a la sessió del Consell. Informa que el llistat de
propostes col·lectives prioritzades, es farà arribar a tot l'Equip de Govern Municipal que, tenint
en compte la priorització dels Consells, estudiarà i decidirà quines propostes són escollides.

Finalitzada  la  valoració  i  selecció  de  propostes  es  farà  retorn  als  Consells  Municipals  de
districte  i  posteriorment,  es  traslladaran  als  Serveis  Municipals  competents  per  tal  que  les
incloguin en el seu pressupost municipal.

Per últim, es farà el retorn a les persones participants, es publicarà el resultat del procés i es
recollirà la valoració de les persones i els òrgans participants en el procés.
També es podrà fer seguiment de tot el procés a través de la Plataforma Participa a Terrassa,
per tal de facilitar el coneixement de l'estat d'execució de les propostes.

3. Informacions de presidència

El senyor Xavier Fernández obre aquest punt de l’ordre del dia

La senyora Isabel Fernández explica que l’any passat un grup d’entitats va optar a la subvenció
per a membres del Consell Municipal, es van constituir com a comissió tècnica i van dur a ter-
me les següents activitats: Cicle de xerrades, Vídeo promocional de les entitats socials del Dis-
tricte i suport a l’organització de l’acte del 25N. També es va crear el canal digital del Districte 5.
Aquest any la mateixa comissió formada per la Fact, l’AMPA la torre del palau, l’AV Bonaire i
l’AV de Can Roca i AVAN, s’han posat d’acord i han decidit continuar amb el Canal Digital.

Es passarà per mail el contacte per fer difusió de les activitats de dinamització de les vostres
entitats o d’entitats vinculades al Districte. Aquest any es faran les festes majors i volem que les
coneguin a tota la ciutat. Es tracta de crear teixit associatiu via les eines que tenim.

El senyor Salvador Esquius explica que ara s’hauria d’ordenar,  perquè hi ha dos canals, el que
va fer la primer empresa que va fracassar  i el que es va reformar. Es tracta de fusionar-los.

La senyora Isabel Fernández comenta que l’empresa encarregada s’ocuparà dels aspectes tèc-
nics. Tothom qui vulgui participar en aquesta comissió serà ven vingut. En aquest cas tenim
una externalització de servei que és el Canal, però el dia del 25N si que caldrà una organització
i qui vulgui hi està convidat encara que no estigui en els papers, que contacti  amb la Fact,
Ampa Torre del Palau, Bonaire o Can Roca.

El senyor Xavier Fernández recordar-vos que després de 2 anys el dia 3 d’abril es farà al Cursa
solidaria d’AVAN.

4. Precs i preguntes

La senyora Isabel Fernández presenta la senyora Jennifer com a nova representat titular de
l’AV el Molinot. 

El senyor José Miguel Sanz diu que li agradaria tenir un dia Fix per a les reunions del Consell.
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La senyora Isabel Fernández respon que en aquest cas seria els dilluns sempre que sigui
possible. Quan tenim empreses externes com en aquest cas l’empresa Índic ens hem hagut
d’adaptar.

El senyor José Miguel Sanz diu que a l’últim consell va fer unes peticions que encara no s’han
respost per escrit. Diu que les torna a fer i hi afegeix en primer lloc felicitar als veïns de Can Bo-
ada i Lluís Companys per aconseguir després de tot un any que canvií l’Ajuntament el criteri,
que podia fer des d’un primer moment, i no va fer en relació a la recollida lateral. 

Pel que fa a l’acord que ha arribat l’Ajuntament amb els veïns de fer el pas elevat de vianants.
Si al barri de Can Boada es fa el pas elevat els veïns del barri del costat aixequem la mà, no en
contra sinó per dir: Sí al barri de barri de Can Boada l’Ajuntament farà el pas de vianant s ele -
vat, doncs, Pere Parres farà el mateix a Balmes amb Comillas, Amadeu de Savoia a l’alçada de
la plaça de la Cooperativa, a Rellinars davant del Consum a la plaça Monturiol i l’altre davant
l’església.

Com que sembla que l’Ajuntament té diners per invertir també demanaria pel nostre barri la reti -
rada dels bancs de reixeta metàl·lica, perquè els nostres avis i avies no hagin d’agafar cartró
per seure. Això us ho demanaríem per favor.

La senyora Isabel Fernández pregunta si el tema dels bancs ho ha demanat per instància.

El senyor José Miguel Sanz diu que hem demanat moltes vegades i per molts llocs.

El senyor José Miguel Sanz diu que si sembla que les instàncies són mes aviat per deixar en
repòs les peticions, perquè tarden molt en donar resposta i fins i tot no arriben.

El senyor José Miguel Sanz diu que a la avinguda Abat Marcet. Diu que ell ho demanaria pel
Consell de Districte i si alguna associació vol sumar-si.

El senyor Xavier Fernández informa que hi ha un calendari per substituir els bancs en mal estat
i que ja s’ha començat a fer en alguna zona del Districte 5, al Pla del Boanire i Can Boada. És
una planificació per a tota la ciutat. Diu que mirarem quan li toca a Pere Parres. 

El senyor José Miguel Sanz diu que amb aquesta cosa de que donen pels barris, això sí que ho
hem demanat per instància i no sabem quan ens plantaran els arbres, no demanem res nou,
només que ens poseu els arbres que ens heu tallat.

Per acabar diu que la CUP a posat un adhesiu a la placa del carrer Marquès de Comillas, ja
que no els agrada el Marquès de Comillas, perquè era un esclavista o no. Sí l’Ajuntament no fa
res que no ho faci, a nosaltres en el fons no ens molesta la idea, ens molesta la forma, perquè
ha tapat el nom del carrer. 

El senyor José Miguel Sanz respon que tocant a 22 de juliol. Diu que si l’Ajuntament  considera
factible el canvi de nom a nosaltres ens sembla bé canviar Marquès de Comillas per un altre
nom.

El senyor Xavier Fernández diu que traslladarem la petició.

El senyor José Miguel Sanz diu que proposaran noms perquè els veïns puguin escollir. Les pro-
postes han de ser de noms de dones de Terrassa.

El senyor Xavier Fernández comenta que hi ha una comissió de nomenclàtor on està regulat
com s’ha de fer una petició de canvi de nom d’un carrer.
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El senyor Juan Alfonso Fagundez diu que del tema dels contenidors quan es va decidir que les
càmeres de seguretat del carrer Cardenal Cisneros segueixen sense posar-se i sense fer res i
es va aprovar de posar-les.

A la Plaça Josep Pla un gos va atacar molts arbres amb ganivets. Han tornat a atacar uns ar-
bres nous, no amb gossos sinó amb ganivets a dos pins els hi han tallat l’escorça. Jo he quedat
amb el GEP amb el Jordi Chueca que per ara ho deixarem a veure que passa d’aquí tres me-
sos, però clar, dels vint que es van plantar se n’han mort deu. Dels nous una gossa en 

va mossegar vint i dels vint deu van morir. S’han replantat els vint que van morir amb la protec-
ció del tronc per si torna a atacar que no les trenqui, però dels arbres acoltellats n’han aparegut
dos més fa menys d’una setmana. No sé que proposar, el GEP també ho sap, però és difícil
concretar amb aquest tema.

El senyor Xavier Fernández pregunta quina solució ha proposat Manteniment.

El senyor Juan Alfonso Fagundez comenta que la realitat és que la nit és molt llarga i qui fa
aquestes coses normalment hi va de nit. A la policia no els pots tenir 24 hores esperant als pins
a veure si algú ataca, perquè no hi anirà ningú. Vigilància policial per a uns arbres no es pot po-
sar, perquè no sabem quan tornaran a atacar. Es va  omplir la zona de papers dient des de l’as-
sociació veïnal que qui veies alguna cosa sospitosa avises a la policia. Això ha funcionat alguns
mesos, ara han tornat a atacar. És perquè l’Ajuntament ho sàpiga i a veure si se us acudeix al -
guna cosa. Queden deu atacats i no sabem que atacaran. 

La senyora Ivonne Ortiz, diu que recorda que a l’avinguda Abad Marcet també hi havia dos ar-
bres que els havien tallat amb matxet.

El senyor Juan Alfonso Fagundez diu que amb ganivet ja en portem vuit o nou.

La senyora Ivonne Ortiz diu que hi havia unes olors al carrer Francesc Salvans amb avinguda
Abat Marcet i se’ns va contestar  que ja s’havia netejat. Ens van dir que aquestes olors venien
des de fa molts anys, les olors segueixen igual i que porta una reixeta a sobre perquè no surti la
olor. Diu que això passa abans del col·legi Carmel i quan recollim als nens fa mala olor. Crec
que deu ser alguna connexió de la canonada.

La senyora Isabel Fernández demana si hi ha una instància al respecte, i es respon que si, pe-
rò que van contestar que l’havien netejat i es donava el tema per tancat, és un tema que caldria
tornar a mirar.

5. Consultes de la ciutadania

No hi ha consultes de ciutadania.

El senyor Xavier Fernández s’acomiada i dona les gràcies als  consellers i conselleres per la
seva assistència.

El president aixeca la sessió, la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

Secretària President
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Isabel Fernández Lázaro Xavier Fernández Rivero
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